
3 س�ام برش�ما مخ�اطبان هميش�گي »جوان«. دلگويه هاي شما 
عزيزان را از طريق ش�م�اره 88498440 شنوا و پ�ذيرا هستيم. 
اين ستون را مس�ئولان و مديران با حساس�يت ويژه مي خوانند.
----------------------------------------

   مشكات بيمه كارمندان بازنشسته بهداشت و درمان
راحمي- كاشان:  كارمندان بازنشسته اي كه بيمه بهداشت و درمان 
بودند حالا از بيمه سلامت اس��تفاده مي كنند كه هيچ جا آن را قبول 
نمي كنند. نس��خه هاي 80 ه��زار توماني و هزينه هاي ب��الا براي يك 
مراجعه به درمانگاه و بيمارستان باعث ش��ده اين افراد قيد استفاده از 
دفترچه هايشان را بزنند. مگر بيماري هايي مثل قند و ديابت، بيماري 
خاص حساب نمي ش��وند؟ پس چرا اين افراد بدون پش��توانه و بدون 

حامي رها شده اند.
----------------------------------------

   اتحاديه نانوايان هيچ كاري نمي كند
عليمرادي- تهران:  وضعيت نان در شهر تهران خوب نيست. با 
اينكه نان در هر نانوايي قيمتي متفاوت دارد كيفيت نان در همه 
نانوايي ها نامناسب اس��ت. نان هاي كوچك و خمير و سوخته كه 
نبايد به مردم عرضه ش��ود. نان در بين ايرانيان از حرمت خاصي 
برخوردار است، لطفاً اتحاديه نانوايان يا تعطيل كند يا به وضعيت 

موجود رسيدگي كند.
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88498445سرويس اجتماعي

 واردات دستگاه هاي كهنه آزمايشگاهي
بازي با سلامت مردم

»ورود دس�تگاه هاي كهن�ه و بازس�ازي ش�ده 
آزمايش�گاهي به كشور«  خبري اس�ت كه بهزاد 
پوپك، رئيس انجمن دكتراي علوم آزمايشگاهي 
اي�ران در نشس�ت خب�ري ب�ه مناس�بت روز 
آزمايش�گاه عن�وان ك�رد و گفت: متأس�فانه از 
س�وي برخي شركت ها دس�تگاه هاي تجهيزات 
آزمايشگاهي مس�تعمل كه بازس�ازي شده اند 
اجازه ورود به كش�ور يافته اند كه ممكن اس�ت 
از فيلتره�اي مناس�ب عب�ور نك�رده باش�ند. 
اگرچه تمركز دانش پزشكي بر روي تشخيص بيماري 
از طري��ق معاينه و بررس��ي علائم باليني اس��ت اما 
روش هاي آزمايشگاهي و پاراكلينيكي هم در مواردي 
مي تواند به كمك اين تشخيص بيايد؛ موضوعي كه 
طي سال هاي اخير پزشكان را خيلي به خود وابسته 
كرده است. هرچند پشت پرده اين وابستگي از برخي 
ارتباطات مالي غيرقانوني نيز خبر مي دهد. با وجود 
اين اما در بخش آزمايش��گاه هاي تش��خيص طبي 
نيز با چالش ه��اي گوناگوني مواجه هس��تيم. ورود 
دستگاه هاي كهنه و بازسازي شده آزمايشگاهي به 
كشور و تش��خيص و آزمايش بيماري هاي مردم با 
چنين دستگاه هايي، نمونه اي ديگر از معضلاتي است 

كه نظام سلامت با آن دست به گريبان است. 

   نظارت براي استفاده نكردن 
از دستگاه هاي بي كيفيت

به گفته رئيس انجمن دكتراي علوم آزمايشگاهي 
ايران، دستگاه هاي مستعمل زماني توسط برخي 
از شركت ها اجازه ورود به كش��ور دريافت كردند. 
اين دستگاه ها بازسازي شده هستند و وارد چرخه 
تشخيصي شدند. در زمينه كيت هاي آزمايشگاهي 
نيز وضع به همين منوال است.  بنا به تأكيد پوپك، 
اكنون نيز اين دس��تگاه ها وجود دارن��د، بنابراين 
ممكن است دستگاه هايي وارد كشور شوند كه از 
فيلتر مناسب عبور نكرده باشند. هر چند اين چالش 
به شدت كاهش يافته و سعي ش��ده انجمن هاي 
مربوطه نظارت مستمر و كاملي بر اين دستگاه ها 
داش��ته باش��ند و آزمايش��گاه ها مجاز نيستند از 

دستگاه هاي بي كيفيت استفاده كنند. 
   وابستگي 70 درصدي تشخيص 

به آزمايشگاه 
با وجود تمام اتفاقات ناخوشايندي كه گاهي درباره 
تجيهزات آزمايشگاهي مش��اهده مي شود اما در 
مجموع اوضاع آنقدرها هم نگران كننده نيس��ت. 
به باور رئيس انجمن دكتراي علوم آزمايش��گاهي 
ايران، 70 درصد خدمات تشخيصي - درماني به 

آزمايشگاه وابسته است و بخش عمده اي از بودجه 
درمان صرف داروهاي گران قيمت مي ش��ود. اين 
در حالي اس��ت كه تأثير داروها بر افراد برحس��ب 
ژنتيك و نوع بيم��اري كه دارند، متفاوت اس��ت. 
بنابراين آزمايش��گاه مثل فيلتر عم��ل مي كند تا 
بودجه بيهوده هدر نرود.  پوپك در عين حال درباره 
كيفيت تجهيزات آزمايشگاهي به مردم اطمينان 
خاطر داد از تجهيزاتي در آزمايش��گاه هاي كشور 
استفاده مي ش��ود كه خللي در نتيجه آزمايش ها 
ايجاد نمي كند در نتيجه مردم نبايد از بابت كيفيت 
تجهيزات نگران باش��ند.  وي با اش��اره به استقرار 
استانداردهاي ملي توسط آزمايشگاه مرجع سلامت 
گفت: آزمايشگاه ها به طور دائم كنترل مي شوند تا 
اس��تانداردهاي لازم را دريافت كنند و همچنين 
سالي سه بار در برنامه كنترل كيفي خارجي شركت 
مي كنند و نمونه هاي مجهول را به خارج از كشور 

ارسال مي كنند تا نواقص آنها برطرف شود. 
   غير كارشناس بودن كارشناسان 

آزمايشگاه مرجع!
مسعود گرشاسبي، عضو هيئت مديره انجمن علمي 
ژنتيك نيز در نشست خبري روز آزمايشگاه درباره 
برخي تخلف��ات متخصصان ايراني ك��ه در امريكا 

زندگي مي كنند ولي به روش ه��اي غيرقانوني در 
ايران با پذيرش آزمايش ژنتيك و ارسال به خارج از 
كشور درآمدهاي نامشروع كسب مي كنند، يكي از 
دلايل اين تخلف را جديد بودن رشته ژنتيك در ايران 
دانست.  وي افزود: ارسال صحيح نمونه آزمايشگاهي 
به خارج از كش��ور به اين صورت اس��ت كه بايد از 
آزمايشگاه مرجع سلامت كشور مجوز گرفته شود كه 
اما همين سيستم آن هم مرجع سلامت نيز كارايي 
لازم را ندارد مثلاً ما يك پكيچ براي آنان مي فرستيم 

و كارشناسان آزمايشگاه اصلاً سر در نمي آورند. 
به گفته گرشاسبي انجام آزمايشات و تست هاي 
ژنتيك به تكنولوژي ب��الا نياز دارد ك��ه با توجه 
به تحريم ها آزمايش��گاه هاي داخل��ي نمي توانند 
اين امكان��ات را تهيه كنند. بنابراي��ن كوتاه ترين 
راه ارسال آزمايش��ات به خارج از كشور است كه 
متأسفانه نظارت درست و حسابي روي آن نيست، 
به طوري كه ارسال 50 درصد اينگونه آزمايشات با 
دور زدن قانون صورت مي پذيرد و سيستم كنترلي 

و نظارتي مناسبي نداريم. 
  مشاوره هاي بي كيفيت ژنتيك

در بهزيستي 
مناقش��ه بر س��ر تولي مش��اوره ژنتيك در كشور 
مدت هاست ميان سازمان بهزيستي و اداره ژنتيك 
وزارت بهداش��ت وجود دارد. در ادامه اين نشست 
خبري علي رشيدي نژاد، عضو هيئت مديره انجمن 
ژنتيك پزش��كي ايران اين باره گفت: متأس��فانه 
مشاوره هاي ژنتيك توسط سازمان بهزيستي داده 
مي شود چراكه 20 سال پيش متخصص ژنتيك كم 
داشتيم و مجوز تربيت يك ساله آنها به وزارت رفاه 
داده شد اما بر اس��اس مشاهدات كيفيت مناسبي 
ندارند و وزارت بهداشت به تازگي متولي شده كه 

اين دوره ها را برگزار كند. 
رش��يدي نژاد گف��ت: متأس��فانه كماكان س��ازمان 
بهزيستي اين دوره هاي مشاوره را برگزار مي كند كه 
اميدواريم به زودي اين مشكل برطرف شود. وي درباره 
تشخيص هاي شتابزده بيماري هاي ژنتيك عنوان كرد: 
تشخيص بيماري هاي متابوليك به دو روش مولكولي 
و بيوش��يميايي صورت مي گيرد ام��ا ما متخصص 
بيوشيميايي در كشور نداريم، همين طور متخصص 
متابوليك كودكان نيز كم داريم بنابراين شايد ابهامي 
كه از نظر تشخيص شتابزده بيماري هاي ژنتيك عنوان 
شده است به همين خاطر باشد. رشيدي نژاد پيشنهاد 
كرد براي آزمايش هاي شتابزده ژنتيكي كه پزشكان 
طالب آن هستند، تست هاي مش��اوره ژنتيك انجام 
شود چراكه متخصصان ژنتيك پزشكي اجازه انجام 

آزمايش ها را دارند اما اجازه تجويز آن را ندارند. 

همين چند روز پيش بود كه مديرعامل شركت 
كنترل ترافي�ك تهران با اش�اره ب�ه آغاز طرح 
كنترل و ثبت تخلف ورود غيرمجاز در 110 نقطه 
ورودي و خروج�ي مح�دوده ترافيك�ي زوج و 
فرد، از ورود روزانه 300 ه�زار خودرو به صورت 
غير مجاز ب�ه اين مح�دوده خب�ر داد كه تخلف 
آنها به وسيله دوربين هاي راهنمايي و رانندگي 
ثبت مي شود. ثبت 300 هزار تخلف در طول روز 
عدد قابل تأملي است، مخصوصا اگر بدانيم ورود 
غيرمجاز به طرح ترافيك ب�ا جريمه اي 20هزار 
توماني براي هر س�اعتش همراه اس�ت. حال با 
اين فرض كه هر خودرو فقط يك ساعت در اين 
محدوده حضور داشته باش�د، به رقم 6ميليارد 
تومان جريم�ه، آن هم فقط ب�راي ورود به طرح 
ترافيك در پايتخت مي رسيم؛ عددي كه اگر تنها 
درصدي از آن در راه آموزش اصول رانندگي صرف 
شود، نتايج قابل توجهي به همراه خواهد داشت. 
بر اساس هماهنگي انجام شده ميان شركت كنترل 
ترافيك شهر تهران با پليس راهور تهران بزرگ، 
قرار ش��ده هر ورود يا تردد غيرمجاز به محدوده 
زوج و فرد در صورت ادامه تخلف با گذش��ت يك 
ساعت، يك جريمه جديد براي خودرو به بار آورد. 
به اين نحو كه ب��ا ورود غيرمجاز خودرويي به اين 
محدوده، دوربين ثبت تخل��ف به جريمه خودرو 
مي پ��ردازد و چنانچه تردد غيرمج��از خودرو در 
محدوده پس از يك س��اعت از ثب��ت جريمه اول 
هنوز ادامه داشته باشد، توسط دوربين هاي داخل 

محدوده جريمه اي جديد براي آن منظور مي شود.  
مديرعامل شركت كنترل ترافيك تهران با اشاره 
به آغاز طرح كنت��رل و ثبت تخلف ورود غيرمجاز 
در 110 نقطه ورودي و خروجي محدوده ترافيكي 
زوج و فرد با تأييد اينك��ه روزانه 300 هزار تخلف 
ورود غيرمجاز به محدوده زوج و فرد با دوربين ها 
ثبت مي شود، از جانمايي براي نصب 70 دوربين 
ديگر براي ثبت اين تخلفات در داخل محدوده زوج 
و فرد خبر داد كه به مرور نصب خواهند شد.  ايلوش 
وزيري پيش بيني كرد كه تا اواخر خردادماه تمامي 
دوربين هاي ثبت تخلف تردد غيرمجاز در محدوده 

زوج و فرد به بهره برداري كامل برسند. 
  جريمه هايي بدون اقناع راننده

هنوز كسي از جريمه ش��دن افراد خاطي گله اي 
نكرده است و مردم ترجيح مي دهند ميزان جرايم 
آنقدر بالا برود كه هيچ كس حتي فكر تخلف هم به 
س��رش نزند. اما افكار عمومي قوانين سختگيرانه 
رانندگ��ي و جرايم س��نگين بدون اقن��اع افراد را 
موجب به وجود آمدن نوعي بي اعتمادي به قوانين 
و مجريانش، و ب��ه تبع آن بروز برخ��ي رفتارهاي 
خشونت آميز مي دانند.  زماني كه مردم مي شنوند 
بر اساس لايحه بودجه سال 1394، درآمد دولت از 

محل جرايم رانندگي با افزايش بيش از 37 درصدي 
به بي��ش از 2 هزار و 200 ميليارد تومان رس��يده 
كمي دچار شك مي ش��وند و وقتي عدد 2 هزار و 
200 ميليارد تومان را تقس��يم بر تعداد خودروها 
مي كنيم، به عدد 150 هزار تومان جريمه به ازاي هر 
خودرو مي رسيم.  و تأسف بار وقتي است كه كسي 
فكر كند با كاهش ميزان تخلفات آيا باز هم عدد فوق 

به هر نحو ممكن بايد محقق شود؟
در مراكز پليس+10 مي توان انواع نارضايتي ها را ديد. 
از راننده اي كه ادعا مي كند در تهران حضور داشته و 
در بندرعباس برايش جريمه صادر شده تا كسي كه 
نمي داند چرا عكس هيچ ي��ك از دوربين ها برايش 
ارسال نمي ش��ود. مگر دوربين ها براي اين نيامدند 
كه راننده بتواند عكس تخلفش را در لحظه ارتكاب 
ببيند؟ پس چرا ارس��ال عكس به در منزل افراد به 

همان چند ماه اول ختم شد و ديگر ادامه نيافت؟
به هر حال با اينكه چند سالي است جريمه تخلفات 
رانندگي به شدت بالا رفته و رقم هاي سنگيني براي 
هر تخلف ثبت مي ش��ود اما به هيچ عنوان نس��بت 
كاهش تخلفات حتي از نوع خطرناك و حادثه سازش 

با افزايش جرايم همخواني ندارد. 
آيا با اين تفاس��ير نباي��د به دنبال ج��اي خالي 
»راهنمايي« در »رانندگي« ها گش��ت؟ پليس و 
سازمان ها و نهادهايي كه هر كدام به نوعي سهمي 
از اين جرايم مي برن��د، چقدر بحث »آموزش« و 
»راهنمايي« هاي مورد نياز را در برنامه هايشان 

لحاظ كرده اند؟

 »راهنمايي« در »رانندگي«  گم شده!
روزي 6 ميليارد تومان جريمه فقط در محدوده طرح ترافيك پايتخت حوريه  ملكي

   گزارش 2

آغاز بررسي لايحه مديريت شهري در كميسيون ويژه كانشهر هاي دولت 

متوسط دوره مديريت شهرداران در ايران 2/5 سال است
مع�اون ام�ور ش�هرداري هاي س�ازمان ش�هرداري ها و 
دهياري ه�اي كش�ور از آغاز بررس�ي لايحه مديريت ش�هري 
خب�ر داد و گف�ت: در لايح�ه مديريت ش�هري ب�راي مديريت 
ش�هرداران محدوديت ه�اي لازم پيش بيني ش�ده اس�ت و هر 
فرد مي توان�د تنه�ا دو دوره به عنوان ش�هردار انتخاب ش�ود.
به گفته ارائه دهندگان لايحه مديريت ش��هري، بسياري از وظايف 
دس��تگاه هاي اجرايي بر اس��اس اين لايحه به نهاده��اي عمومي 
غيردولتي از جمله ش��هرداري ها منتقل مي ش��ود و بستر و فضاي 
مناس��ب براي ش��كل گيري مديريت يكپارچه فراهم مي شود. در 
اين زمينه علي نوذرپور با بيان اينكه بررسي تجارب جهاني حكايت 
از كاربرد مدل ه��اي گوناگون مديريت ش��هري دارد، مدل هايي با 
تعاريف، ويژگي ه��ا و چارچوب هاي نهادي و قانوني مش��خص در 
كشورهاي مختلف اجرا شده است، گفت: در ايران رايج ترين مدل 

مديريت شهري، مدل »شورا- مدير ش��هر« بوده است كه اين مدل 
داراي ضعف هاي اساسي است.  نوذرپور با بيان اينكه محدود بودن 
وظايف نهادهاي مديريت شهري برخي از مشكلات اين مدل است به 
مهر گفت: يكسان بودن مدل اداره امور شهر در تمام شهرهاي كشور، 
ضعف مكانيسم هاي نظارت و تعادل بخشي در تنظيم رابطه شورا و 
شهردار، عدم شكل گيري شورا هاي محله اي و منطقه اي زير مجموعه 

شوراهاي شهر از ديگر ضعف هاي نحوه مديريت كنوني است. 
  انتخاب شهردار با رأي مردم 

وي با بيان اينكه به دليل مشكلات موجود در اداره شهرها در لايحه 
مديريت شهري مدل ديگري براي شهرهاي مراكز استان با جمعيت 
بيش از 200 هزار نفر پيشنهاد شده است، گفت: در اين مدل شهرداران 

به صورت مستقيم توسط مردم انتخاب مي شود. 
نوذرپور مشاركت شهروندان، مسئوليت پذيري و پاسخگويي، قدرت 

و اقتدار شهردار، اقتدار مديريت ش��هري را به عنوان معيارهايي كه 
در انتخاب مستقيم شهردار در نظر گرفته شده است نام برد و گفت: 
منظور از مشاركت، قدرت تأثيرگذاري بر تصميم  گيري ها است. انتخاب 
مستقيم ش��هردار در كنار انتخاب اعضاي ش��وراها، معيار مشاركت 
ش��هروندان را در مجموع ارتقا مي ده��د. وي با انتق��اد از عمر كوتاه 
مديريت شهرداران در كلانشهرها گفت: تعداد محدودي از شهرداران 
منتخب شورا اين سمت را براي چهار سال حفظ مي كنند و اغلب در 
ابتدا يا ميانه راه مجبور به استعفا يا بركناري مي شوند. تحقيقي نشان 
مي دهد در طول سال هاي 85- 1378 عمر متوسط شهرداران ايران 
دو سال و شش ماه بوده است و اين مدت براي شهرداران كلانشهرها 
كمتر از دوسال بود. در حالي كه انتخاب مستقيم شهردار با توجه به 
اينكه امكان بركناري او را به موارد استثنايي محدود مي كند، ثبات در 

مديريت شهري را فراهم مي كند. 

زهرا  چيذري
   گزارش يك 

رئيس سازمان غذا و دارو:
  مسئوليت گوشت بوفالوي هندي 

با سازمان دامپزشكي است
ما از سازمان دامپزش�كي اين سؤال را 
داريم كه اگر گوش�ت بوفال�وي هندي 
مورد تأييد اس�ت، چ�را فق�ط بايد در 
سوس�يس و كالب�اس مص�رف ش�ود. 
رسول ديناروند، رئيس سازمان غذا و دارو 
با پرسيدن سؤال فوق در مورد واردات اخير 
گوشت بوفالو از هندوستان به كشور گفت: 
سازمان دامپزشكي مسئول اين كار اس��ت و اگر تأييد كند كه گوشت 
وارد كشور ش��ود، ما به آن اطمينان داريم كه همه مسائل سلامتي را 
رعايت كرده اس��ت.  وي ادامه داد: اما اگر اين طور كه گفته شده، فقط 
گوشت بوفالو انحصاراً در صنعت غذا بايد مصرف شود، سؤالي كه داريم 
اين است؛  اگر گوشتي سلامتش مورد تأييد است و فقط بايد در جاي 
خاصي مصرف شود، چرا بايد وارد ش��ود و حتماً بايد توجيه شود. وي 
ادامه داد: صنعت غذا همان توليد سوسيس و كالباس است، البته ارزش 
غذايي گوش��ت بوفالو كه همان گاوميش است و در هند بسيار مصرف 
شده و مشكلي ندارد، شبيه گوشت گاو است، با اين تفاوت كه مقداري 
چرب تر است و درصد چربي شير آن بالاتر است.  رئيس سازمان غذا و 
دارو گفت: كشور ما واردكننده گوشت نيست چراكه بيش از 90درصد 
گوش��ت مصرفي را خودمان توليد مي كنيم، در زمينه گوش��ت سفيد 
تقريباً وارداتي نداريم، چراكه حتي صادركننده گوشت مرغ هم هستيم.  
ديناروند افزود: در مورد هر ميزان گوش��تي كه وارد كش��ور مي شود، 
مس��ئوليت نظارتش بر عهده سازمان دامپزشكي اس��ت و هرگاه وارد 

صنعت غذايي شود، نظارت ما آغاز مي شود. 
----------------------------------------
بيمه ها خدمات دندانپزشكي را پوشش نمي دهند

 امروزه پوش�ش خدمات درماني دهان و دندان بيش�تر از س�وي 
بخ�ش خصوص�ي ص�ورت مي گي�رد، در حال�ي ك�ه اف�راد بايد 
بتوانند از خدمات بخش دولتي بيش از گذش�ته بهره مند ش�وند. 
دكتر حسينعلي شهرياري، رئيس كميسيون بهداشت و درمان مجلس 
با عنوان كردن مطلب فوق و با يادآوري اجراي طرح سلامت دهان در 
حوزه بهداشت و درمان، گفت: به طور حتم در راستاي اجراي اين طرح 
بايد بخش دولتي بيش از گذش��ته فعال ش��ود چراكه امروزه پوشش 
خدمات دهان و دندان بيشتر از سوي بخش خصوصي صورت مي گيرد، 
درحالي كه افراد بايد بتوانند از خدمات بخش دولتي بيش از گذش��ته 

بهره مند شوند. 
 وي ادامه داد: حال قرار اس��ت ش��ش بيمارس��تان ويژه ارائه خدمات 
دندانپزشكي و هزار پلي كلينيك   دندانپزشكي از سوي وزارت بهداشت 
راه اندازي ش��ود كه اين اقدامات را مي توان خدمات ارزنده اي در حوزه 
سلامت دهان به حساب آورد.  ش��هرياري با تأكيد بر ضرورت اقدامات 
عملي در توجه به بهداش��ت ده��ان و دندان در بين ك��ودكان تصريح 
كرد: با توجه به ضرورت اين امر در زمان بررسي بودجه 94 تا حدودي 
نگاه ويژه اي به س��لامت دهان و دندان در افراد زير 14 س��ال در نظر 
گرفته شد.  وي تأكيد كرد: توجه به سلامت دهان و دندان در كودكي 
منجر به كاهش خطرات در بزرگسالي شده و مي تواند به جلوگيري از 
صرف هزينه ه��ا در اين خصوص كمك كند.  ش��هرياري با بيان اينكه 
در هيچ كجاي دنيا خدمات دندانپزش��كي به صورت صد در صد تحت 
پوشش بيمه نيست چراكه هزينه هاي زيادي دارد، يادآور شد: در اين 
راستا وزارت بهداشت بايد بيشترين سرمايه گذاري را در سلامت دهان 
كودكان انجام دهد و با ارائه آموزش مراقبت از دهان و دندان مانع از بروز 

آسيب هاي جدي در سنين بزرگسالي شود. 
----------------------------------------
تغيير در ساختار وزارت دادگستري آغاز شد

»معاونت هماهنگ�ي امور بي�ن قوا« از چ�ارت س�ازماني وزارت 
دادگستري حذف شد و با اجراي طرح تشكيات جديد، معاونتي 
تحت اين عن�وان در وزارت  دادگس�تري وجود نخواهد داش�ت. 
رمضانعلي ياوري، قائم مقام وزيردادگستري با اعلام اين خبر به تسنيم 
درباره طرح تش��كيلات جديد اين وزارتخانه گفت: بر اس��اس شرايط 
و مقتضيات وظيفه اي و به اعتبار اينكه مش��كلاتي روي شرح وظايف 
داشتيم و از جهت پيش��برد كار ابهاماتي وجود داشت، در تشكيلات 
وزارت دادگستري بازنگري كرديم تا وظايف را متأثر از اصل 160 قانون 

اساسي و در قالب تلقيات خود، تبيين قانوني كنيم. 
اين مقام مس��ئول در وزارت  دادگس��تري ادامه داد: بر اين اس��اس، با 
هماهنگي سازمان مديريت، بخش��ي از وظايف را احصا و در قالب هاي 
جديد طراح��ي كرديم كه خوش��بختانه ه��م چارت س��ازماني و هم 

تشكيلات تفصيلي، به تصويب رسيد و براي اجرا ابلاغ شد. 
 ايجاد معاونت مالكيت فكري در وزارت  دادگستري

ياوري افزود: يكي از وظايفي كه در قالب جديد لحاظ ش��د، حوزه هاي 
مالكيت فكري است. بر اساس مصوبه هيئت وزيران، مرجع هماهنگي 
مالكي��ت فك��ري، وزارت  دادگس��تري اس��ت ك��ه در قالب ش��وراي 
سياستگذاري انجام مي شود. براي اينكه بتوانيم يك مقدار صبغه هاي 
عملياتي و هماهنگي بين دستگاه هاي اجرايي را پررنگ تر كنيم، اين 

بحث را در قالب معاونت مالكيت فكري سازمان دهي كرديم. 
 ايجاد معاونت حقوق بشر و امور بين الملل

قائم مقام وزير دادگس��تري از ديگر تغييرات صورت گرفته در چارت 
اين وزارتخانه را ايجاد معاونت حقوق بش��ر و امور بين الملل خواند و 
گفت: در حوزه هاي حقوق بشر و حقوق شهروندي نيز از گذشته واحد 
سازماني داشتيم ولي در چارت جديد، س��طح  سازماني اين حوزه ها 
را ارتقا داديم تا در آن عرصه خدمات تعريف ش��ده، مطلوب تر و قابل 
مطالبه تر از ناحيه مردم داشته باشيم. بر اين اساس معاونت حقوق بشر 

و بين الملل را ايجاد كرديم.

 »قاچاق سنجاب« 
عامل نابودي جنگل هاي بلوط زاگرس

در روزهاي 23و 25 فروردين سال جاري دو خبر مبني بر دستگيري 
دو باند قاچاق حيوان در صدر اخبار رسانه ها قرار گرفت. موضوع از اين 
قرار بود كه پليس در دو مأموريت جداگانه در شهرهاي بانه كردستان 
و خدابنده زنجان به صورت اتفاقي دو باند قاچاق حيوان را شناس��ايي 
و دستگير مي كند. پليس از قاچاقچيان خدابنده 167 و از قاچاقچيان 
بانه 62 سنجاب و نوزاد سنجاب را كشف و ضبط كرده بود كه به طريق 
ماهرانه اي در كيس��ه هاي برنج جاسازي ش��ده كه به خاطر شرايط بد 

نگهداري 20بچه سنجاب تلف شده بودند!
با اين زمينه ذهني عصر روز پنج شنبه هفته گذشته، براي افتتاح نمايشگاه 
نقاشي يكي از دوستان به منطقه اي در شمال شهر تهران رفتم. در مسير 
بازگش��ت، متوجه تجمع مردم در مقابل مغازه آكواريومي شدم. نزديك 
ش��دم و در مغازه آكواريومي چندين بچه سنجاب ش��ير خواره و همستر 
)حيواني غير بومي شبيه موش صحرايي و سنجاب( را ديدم كه فروشنده 
به يك نفر در مورد تغذيه سنجابي كه در بغل داش��ت توضيح مي داد. او 
سنجاب را به جاي گونه ارزشمندي از همستر قالب مي كرد و نژاد و ريشه 
بچه سنجاب را به جنگل هاي امريكا گره مي زد! خانم فروشنده هم درحالي 
كه بند كيسه اش را حسابي شل كرده بود مدام و مداوم قربان صدقه حيوان 
خانگي اش مي رفت كه از تجمع آدم ها متو حش شده بود و تقلا مي كرد خود 
را به در ببرد.  با اين اوصاف نگارنده به خاطر هويت قومي و شناختي كه از 
طبيعت و حيات وحش س��رزمين مادري ام داشتم، فورا رگ و ريشه بچه 
سنجاب و ساير سنجاب ها را شناختم كه به بلوط زارهاي كردستان )حد 
فاصل مريوان تا بانه و مهاباد( تعلق داشتند !  اين اتفاق ابتدا به ساكن قاچاق 
سنجاب هاي هفته گذشته را به ذهن نگارنده متبادر كرد. همچنين خانم 
شيرين ابوالقاسمي، مدير پروژه ملي طرح زاگرس درگفت و گو با يكي از 
خبر گزاري ها دوعامل را براي نابودي جنگل هاي بلوط زاگرس بر شمرده 
بود كه يكي از اين دو عامل عدم زاد آوري و تكثير و گسترش درختان بلوط 
است. چراكه بزرگ ترين عامل زادآوري، دانه پراكني و گسترش جنگل هاي 
بلوط زاگرس حيواني به نام »سنجاب ايراني « است. اين حيوان بنا به فطرت 
و غريزه اي كه دارد، در ايام گرم س��ال دانه بلوط را در زير زمين مدفون و 
پنهان مي كند و به اين وسيله در خيال خود آذوقه فصل زمستان را تهيه و 
تأمين كرده است. اما با بارش برف و گذر زمان حافظه كم حيوان محل انبار 
دانه هاي بلوط را فراموش كرده و دانه ها در زير زمين موقعيت رشد و نمو را 
مي يابند و اين پروسه با آب شدن برف زمستاني و باران هاي فصلي تكميل 
مي شود و در نهايت دانه هاي كاشته شده به نهال هاي بلوط تبديل مي شوند 

و جنگل در اين رهگذر بسط و گسترش مي يابد. 
اما حال كه برخي از سوداگران و زياده خواهان كه سنجاب ها را براي سود 
شخصي خود از زيستگاه هايش��ان جدا مي كنند، خواسته و ناخواسته، 
دانسته و ندانس��ته موجبات نابودي و تخريب سلسله جنگل هاي بلوط 
زاگرس را رقم مي زنند كه از بين رفتن اين جنگل ها مقوله اي بسيار زمان بر 
است كه در حوصله اين نوشتار نمي گنجد.  با اين اوصاف براي ريشه كني 
قاچاق سنجاب در جامعه ما به همتي ملي نياز است كه محيط بان و مأمور 
و آحاد مختلف مردم، دست در دست هم در راه ريشه كني مخاطراتي كه 

مواهب طبيعي كشور را به مخاطره مي اندازد، مبارزه كنند.

  ابوالقاسم عيسي مراد، مديركل امور تربيتي و مشاوره وزارت آموزش 
و پرورش با بيان اينكه بخشي از نظام جامع مشاوره به صورت پايلوت در 
حال اجرا است از وجود تعداد 18 هزار مشاوره در مدارس و كمبود چند 
هزار مشاور خبر داد و گفت: اجراي زير نظام جامع مشاوره يك فرايند 

چهار يا پنج ساله است كه بر اساس نظام 6- 3- 3 بايد اجرا شود. 
  نرم افزار پيش بيني و هش��دار س��يل در كشور توس��ط يك شركت 
دانش بنيان توسعه و بومي سازي شده است. اين سيستم قابليت دريافت 
نتايج، مدل س��ازي، ثبت داده ها و نتايج و در نهايت ارائ��ه نتايج را دارد. 
سبزي وند، مديرعامل شركت »س��بزآب اروند« ضمن تشريح ساختار 
انواع سامانه هاي پيش بيني سيل گفت: س��امانه هشدار سيل و نرم افزار 
پيش بيني سيلاب طراحي شده موجود براساس اندازه گيري داده هاي 
واقعي ب��ارش و به كارگيري مدل هاي عدم قطعي��ت و اجراي مدل هاي 
هيدرولوژي كاليبره شده توسعه يافته در كشور بومي سازي شده است فاز 
يك اين مدل توسط مركز تحقيقات آب كشور اقدام و فاز دوم به سفارش 

آن مركز و توسط اين شركت ارتقا، توسعه و به روز شده است. 
  غلامرضا نوري، عضو فراكسيون جوانان 
مجلس شوراي اسلامي با اعلام اينكه يكي از 
مشكلات در حوزه جوانان وجود دستگاه هاي 
متولي متع��دد در حوزه جوانان اس��ت كه 
هماهنگي ميان آنها سخت است و شوراي 
عالي جوان��ان مي تواند اين مش��كل را حل 
كند، گفت: در سال هاي اخير ركود در برخي 
دستگاه هاي توليدي و مشكلات كلان اقتصادي باعث افزايش آمار بيكاري 
جوانان در جامعه شده است كه به دنبال آن كاهش آمار ازدواج در جامعه را 
نيز شاهد بوديم كه اميدوار هستيم با حل مشكلات اقتصادي جامعه و رونق 

آن بتوانيم گام هاي خوبي در جهت حل اين مشكلات برداريم. 
  علي اكبر محزون، مديركل آمار و اطلاعات جمعيتي س��ازمان ثبت 
احوال كشور با اشاره به اينكه به ازاي تولد هر دختر ولادت 1/6 پسر به 
ثبت رسيده است، گفت: نرخ مواليد به ازاي هر هزار نفر 19/7 است كه بر 
اين اساس سيستان و بلوچستان با 36/3، خراسان جنوبي با 26 درصد و 
هرمزگان با 23/9 بيشترين نرخ مواليد كشور را به خود اختصاص داده اند 
و استان گيلان با 12/8 درصد، مازندان با 14/7 و استان مركزي با 15/6 

درصد كمترين نرخ مواليد را به خود اختصاص داده اند. 
  صفوي، مديركل تجهيزات پزشكي سازمان غذا و دارو، از تهيه و ابلاغ 
دستورالعمل مبارزه با قاچاق تجهيزات پزشكي توسط ستاد مبارزه با 
قاچاق كالا و ارز خبر داد.  وي گفت: بر اين اساس به صورت جدي براي 
مقابله با پديده قاچاق اقدام شده كه نتايج خوبي نيز در پي داشته است. 
با مجموع اقدامات انجام ش��ده، عرصه براي افراد سودجو و افرادي كه 
اقدام به ورود كالاهاي غيرمجاز از مبادي غيرقانوني مي كنند، تنگ شده 
است و اجازه ورود اين گونه محصولات به مراكز درماني داده نمي شود. 
به گفته وي كالاهايي كه حجم ك��م اما ارزش بالاي��ي دارند اغلب به 
صورت چمداني قاچاق مي شوند. البته كالاهايي كه قاچاق مي شوند، 
لزوماً گران قيمت نيس��تند، گاهي ارجاع بيمار به خارج از بيمارستان 

تضمين كننده فروش تجهيزات قاچاق است.
  مرضيه گُرد، رئيس سازمان مدارس غيردولتي و توسعه مشاركت هاي 
مردمي آموزش و پرورش از اجراي طرح رتبه بندي مدارس غيردولتي در 
س��ال  جاري خبر داد و در خصوص مهم ترين اولويت هاي كاري سال 94 
اظهار داشت: با توجه به امكانات قانوني كه براي ما گذاشته اند، با هماهنگي 
مجلس شوراي اسلامي و همكاران خود، درباره خريد خدمات آموزشي به 
نحو احسن برنامه ريزي مي كنيم و توسعه كمي و كيفي آموزش هاي راه دور 

مدنظرمان است و مي خواهيم اين مدارس را مورد توجه قرار دهيم. 
  فرشته روح افزا، معاون شوراي فرهنگي اجتماعي زنان با بيان اينكه 
زنان بايد حضور اجتماعي داشته باشند اما س��هميه بندي يك مدل رد 
شده است و هيچ كشوري نيز اين كار را نمي كند، با اشاره به صحبت هاي 
اخير برخي از مس��ئولان در حوزه زنان در خصوص تبعيض جنس��يتي 
عليه زنان در استخدام هاي دولتي گفت: سهميه دادن براي اشتغال زنان 
در حقيقت نوعي تحقير زنان است لذا ما بايد بر اساس شايسته سالاري 
افراد را در پست ها و مقام هاي مناسب قرار دهيم و اگر قرار باشد براساس 
سهميه بندي اين اتفاق بيفتد بايد گفت كه سهميه بندي براي افراد ضعيف 

جامعه است كه خودشان توانمندي رسيدن به مناصب را ندارند.

بيژن  يانچشمه

   ازشهر 

علي خدايي بيجاري 


